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Eelmisel aastal Ees-
tis paaripandud 
noorpaarid valisid 
lilleseadjatest 2008. 
aasta tegijaks osa-
ühingu Pulmalill.

Milvi Kapaun

Aasta Arbimäe Konsumis 
lillepoodi pidanud Pulma-
lill OÜ valiti internetipor-
taalis pulmad.ee toimunud 
rahvahääletusel parimaks 
34 lilleseadega tegeleva et-
tevõtte hulgast.

Viis aastat tagasi kodus 
noorpaaridele pruudikim-
pe teinud õed Anu Uibo ja 
Aire Reenumägi olid oota-
matust tunnustusest ülla-
tunud ja ülirõõmsad. Suu-
reks tööalaseks võiduks pi-
dasid ettevõtjad juba seda-
gi, et Pulmalill OÜ üldse 
konkurentsi sattus. 

“Noorpaarid panevad 
ise üles oma lemmikuid. 
Jälgisime kogu aeg, kui-
das hääli anti,” rääkis Ai-
re Reenumägi. “See on se-
ni kõige suurem tunnus-
tus meile ja on meie jaoks 
hästi tähtis. Oleme siin El-
vas väikesed tegijad, pari-

maid hääletasid aga inime-
sed üle Eesti.”

Pulmad.ee portaalis va-
lisid pruutpaarid parimaid 
kuueteistkümnes kategoo-
rias alates pulmavanema-
test ning lõpetades autode-
ga. Pulmalill OÜ konkuree-
ris floristide kategoorias.

Kongutas elavad Anu 
Uibo ja Aire Reenumägi 
valmistasid esimesel tege-
vusaastal kaks pruudikim-
pu, järgmisel juba kümme, 
üle-eelmisel aastal viisteist 
ning eelmisel aastal tu-
li teha lilleseadeid, -kim-
pe ja -kaunistusi juba 27 

noorpaarile. Pulmapidami-
se kohti ja kirikuid käiakse 
kaunistamas mitmel pool 
üle Eesti.

“Väljasõite on meil palju. 
Töö on põnev. Kaunistada 
tuleb kirikuid, losse ja mõi-
said,” rääkis Reenumägi. 
“Tavaliselt sõidame vara-

hommikul ära, teeme ki-
riku ilusaks. Siis sõidame 
peokohta, kaunistame sel-
le. Vahepeal anname ära 
pruudikimbu, et pruutpaar 
saaks minna ilupilte tege-
ma. Siis läheme laulatuse 
alguseks kirikusse tagasi, 
kust pärast laulatuse lõppu 
võtame kirikust lilled kaa-
sa ja peame jõudma nende-
ga enne noorpaari peosaa-
li. Kaunistame selle ära, 
võtame ka kingitud lilled, 
mille paneme kõik vaasi-
desse. Meie tööpäev lõpeb 
siis, kui algab pulmapidu. 
Kui on soovi, kaunistame 
ka hotellitoa.”

Klientidelt kiita saanud 
lilleseadjad loodavad edas-
pidi ka oma lillepoodi roh-
kem külastajaid meelitada.

“Asjatame siin oma bok-
sis omaette, keegi ei tea-
gi, mida tegelikult teeme. 
Tunnustus kulub marjaks 
ära, võidame ehk natuke 
tähelepanu juurde,” ütlesid 
Anu ja Aire.

Pulmade Aasta tegijaid 
premeeriti 21.-22. märtsil 
Tallinna lauluväljaku kul-
tuurikeskuses toimunud 
peo- ja pulmamessil.

LÜHIDALT

Pulmalill on aasta tegija
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Elva metsaparkides 
seati üles 70 uut 
kodu. Lk 3

Seitse vaprat vanaema 
said kümne aastaseks. 
Lk 4

Elva haigla 
silmaarstid said 
uue diagnostika-
aparaadi

Elva haigla silmaars-
tidel on nüüd uus komp-
leksne jaapani apara-
tuur TOPCON IS-600, 
mis võimaldab silma 
eesmise ja tagumise osa 
täpsemat diagnostikat, 
põletikuliste haigus-
te ravi konkreetsemat 
jälgimist. Tänu kom-
puuter-perimeetriale 
on võimalik silmapõhja 
haiguste (näiteks glau-
koomi) varasem diag-
nostika ja ravi, nii uute 
prillide määramine kui 
ka olemasolevate pril-
lide tugevuse kontroll 
jne.

Silmaarstid soovita-
vad üle 40 aastastel ini-
mestel vähemalt kor-
ra kahe aasta jooksul 
kontrollida oma näge-
mist, avastamaks hai-
gusi juba varases staa-
diumis ja ennetamaks 
neid haigusi, millede 
ravi hilisstaadiumis ei 
ole nii efektiivne (näi-
teks glaukoom).

“Praegusel majan-
duslikult probleemsel 
ajal võib selline soovi-
tus tunduda kohatuna, 
kuid tervis ei ole sula-
rahaautomaat, kust me 
raha ainult välja võta-
me, aeg-ajalt tuleb ter-
visesse ka panustada, 
siis on, mida jälle hiljem 
välja võtta,” ütles SA El-
va Haigla nõukogu esi-
mees Peeter Laasik.

Eelmisel kuul alus-
tas Elva haiglas tööd 
uus silmaarst Marina 
Safonova, kes on lõpe-
tanud Tartu ülikooli 
arstiteaduskonna ning 
saanud korraliku silma-
arsti ettevalmistuse re-
sidentuuris.

“Marina on pärit 
Kohtla-Järvelt ja resi-
dentuuri ajal töötas ta 
kahes haiglas erineva-
te juhendajate juures.
Tänu sellele on ta näi-
nud erinevaid arstlik-
ke mõtteviise ja omab 
laiemat kogemust,” üt-
les Laasik.

Tööd jätkavad ka se-
ni patsiente vastu võt-
nud silmaarstid Hans 
Müürsepp ja Vilve Alev. 
“Ma arvan, et patsienti-
de jaoks on valikuvõi-
malus ainult hea. Kuid 
kui on head arstid, siis 
peab ka aparatuur ole-
ma hea,” ütles Laasik. 

EPP

Vapramäe-Vellavere-
Vitipalu SA pidas 
sünnipäevapidu. Lk 2

Lilleseadjad Anu Uibo (vasakul) ja Aire Reenumägi rõõmustavad värvika lillevalikuga kliente lillepoes ja pulmapidudel. Foto: Milvi Kapaun
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Vapramäe-Vellavere-
Vitipalu Sihtasutuse 
kümnes sünnipäeva-
pidu peeti möödunud 
reedel Waide motel-
lis.

Sirje Veldi

Nii mõnigi külaline ja 
õnnitlema tulnu avaldas 
imestust, et kas tõesti ju-
ba kümme aastat?! Aga nii 
on ning sel puhul polnud 
patt ka suuremat seltskon-
da kokku kutsuda ja veidi 
pidu pidada.

Peo pidulikuma osa ava-
sõnad lausunud Nõo valla-
vanem ja ühtlasi ka siht-
asutuse nõukogu esimees 
Rain Sangernebo mainis, 
et kümme aastat võib ol-
la ju ühtemoodi pikk, aga 
teisalt ka olematult lühike 
aeg. See olevat täpselt nii, 
kuidas keegi võtab.

Seejärel näitas OÜ 
Geomedia juhatuse liige 
ja konsultant Rivo Noor-
kõiv seinal suuri slaide, 
mis andsid ülevaate, ku-
hu sihtasutus, mille küm-
me aastat tagasi asutasid 
Nõo, Konguta ja Palupe-
ra vallad, Elva linn, Tartu 
Maaspordi Liit ja kolm era-
isikut, on tänaseks päevaks 
välja jõudnud, kui palju 
miljoneid piirkonda inves-
teerinud ja kuidas kogutud 
tuntust üle maa.

“Gea [Järvela] on ikka 
öelnud, et me teeme ühte 
asja, aga ma ei tea, kas see 
tuleb välja. Aga ma ei usu 
teda, sest kogu aeg on välja 
tulnud,” märgib Noorkõiv. 
“Ja neid asju, mis on väl-
ja tulnud, pole sugugi vä-
he. On õpperajad, suusara-
da, matkarajad, mitmesu-
gused paketid, maskott Va-
pu, vaatetorn, Elva puhke-
piirkonda tutvustav fotoal-
bum, jõetee, Mosina mat-
kamaja, matkapäevade sa-
ri, erinevad uuringud, trü-
kised, mängud, postkaart, 
infokiosk, kodulehekülg... 
Üks asi jookseb sellest kõi-
gest läbi – selle asja nimi 

on minu arvates keskkon-
naharidus ja loodushari-
dus. Tänasel päeval on siht-
asutusel reisijuhid, atestee-
ritud matkapaketid ja loo-
duslaagrid.”

Noorkõivu meelest on 
oluline, et aetakse ühte sih-
ti, kuid ei tehta seda huu-
pi, vaid kogu aeg mõeldak-
se, et aga mis siis saab, kui 
tuleb palju rahvast.

“Need küsimused on 
mõnes mõttes põhjenda-

tud, sest kui me selle, mis 
meie ümber on, ära talla-
me, siis tagasi saada on se-
da kõike üsna keeruline,” 
märgib Noorkõiv. “Alusta-
da nullist ja teha üks asi 
selline, et ollakse tuntud 
ja teatud üle Eestimaa – on 
mille üle rõõmustada,” lei-
dis Noorkõiv, kelle meelest 
on oluline ka püüd liita El-
va piirkonna organisatsioo-
ne ühe mütsi alla.

“Et kui rasked ajad tu-

levad, siis kõik see, mida 
VVV SA teeb, on oluline, 
et võtta maha stressi, aida-
ta inimesi jälle jalule,” rää-
kis Noorkõiv. “Kui palju on 
võimalik laiendada puhke-
majandust? Uus väljakutse 
linnale ja valdadele on ter-
visespordikeskus. Kuidas 
panna matkakeskus ja in-
fopunkt toimima niimoodi, 
et me saaksime paremad 
tulemused?”

Noorkõiv räägib arengu-

strateegia esitluse lõpetu-
seks loo pisikeste konnade 
võidujooksust kõrge torni 
tippu ja võrdleb seda siht-
asutuse tegevusega kümne 
aasta jooksul.

“Paljud ei uskunud, et 
see asi teoks saab, et kon-
napojad tippu jõuavad. See 
on liiga raske, nad ei jõua 
kunagi kohale, torn on lii-
ga kõrge – sellised mõtted 
tulid pähe. Osa konnapoegi 
katkestas, aga mõned rüh-
kisid vapralt edasi. Ja need, 
kes edasi jooksid, said aru, 
et see on ränk, et äkki ikka 
ei saavuta – ja veel üks osa 
loobus. Lõpuks oli jäänud 
vaid üks konnapoeg, kes 
kõigest sellest ei lasknud 
end heidutada, mis ümber-
ringi räägiti ja rühkis eda-
si. Ja ennäe – jõudiski tip-
pu! See võttis aega küm-

me aastat, lõpuks kõik olid 
hämmingus. Mis selgus? 
See konnapoeg, kes tippu 
jõudis, oli kurt. Ehk mõte, 
mis ma tahan öelda on see, 
et hoidu kuulamast inime-
si, kes ei usu sinu püüdlus-
tesse, muidu kaotad teetä-
hised ja sihid. Mul on hea-
meel, et VVV SA ei ole kao-
tanud oma sihte, et neid, 
kes teda toetavad, on nii-
palju.”

Sünnipäevaks valmis 
sihtasutusel “Õuesõppe õp-
pematerjalide kogumik”, 
mille sihtasutuse juhatuse 
esimees Gea Järvela kinkis 
kõigile headele sõpradele 
ja toetajatele. Ka sihtasu-
tust kümnenda sünnipäeva 
puhul õnnitlema tulnute ri-
vi oli pikk.

Järgnes meeleolukas 
sünnipäevapidu.

SÜNNIPÄEV Sihtasutust õnnitlema tulnute rivi oli ootuspäraselt pikk

VERSTAPOSTE

� 1999 moodustati VVV SA, avati Vapramäe õpperada
� 2000 avati Vapramäe suusarajad
� 2001 avati Vitipalu nõiamaja
� 2002 avati Vitipalu matkarajad, töötati välja VVV toote-
strateegia ja kujundati tootemärk, esitleti VVV maskotti 
Vaput. Sihtasutus sai oma tunnuslause “Elamus loodu-
sest”; avati Vellavere loodusmaja ja matkarajad, hakati 
külastajatele pakkuma uusi matkapakette
� 2003 avati Vitipalu vaatetorn; ehitati Vitipalu matkaonn, 
SA sai endale heegeldatud Vapu mütsid
� 2004 anti välja Elva puhkepiirkonda tutvustav teabema-
terjalide komplekt; valmisid esimesed õppeprogrammid; 
SA tegevusega liitus Rõngu vald
� 2005 avati Elva jõe veetee: rekonstrueeriti Mosina 
matkamaja ja rajati 9 puhkekohta; alustati matkapäevade 
sarjaga
� 2006 valmis külastusuuring ja külastusuuringut tutvus-
tav raamat ning Elva puhkepiirkonna reisijuht, arvutimäng 
ja interaktiivne postkaart; uuendati VVV kodulehekülg
� 2007 valmis 7 uut õppeprogrammi, Vellavere ilmaõp-
perada ja alustati Vapramäe loodusmaja planeeringuga; 
aasta lõpuks oli sihtasutusel 15 atesteeritud retkejuhti; 
alustati fotokonkursiga “Märka mind!” ja laste matkamän-
guga
� 2008 talvised matkad; 7 uut õppeprogrammi; matka-
mängud täiskasvanutele; esmakordselt toimusid laste 
loodus- ja kunstilaagrid; SA sai juurde 6 atesteeritud 
retkejuhti
� 2009 valmis Elva puhkepiirkonna kaitsealade koormus-
taluvuse uuring ja Õuesõppe õppematerjalide kogumik

Gea Järvela (vasakult esimene), Rain Sangernebo ja Triinu Pertels koos maskott 
Vapuga, kes alates 2002. aastast saadab sihtasutust üritustel ja messidel ning vaa-
tab vastu trükistelt. Foto: Sirje Veldi

Hoidu kuulamast inimesi, 
kes ei usu sinu püüdlustesse
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MIS JUHTUS
Elvas

03.04 kl 11.40 juhtis 
Ene (1975) sõidukit, mis 
ei olnud läbinud tehnoüle-
vaatust, tal polnud esitada 
ka liikluskindlustuspoliisi. 
Kl 12.05 oli Ilmar (1960) 
autoroolis turvavööga kin-
nitamata. Kl 14.50 helistas 
purjus Urmas (1954) polit-
seisse ja teatas, et talt on 
röövitud rahakott koos ra-
haga. Kohapeal selgus, et 
kott koos rahaga on püks-
te taskus. Kl 17 karjus ja 
laamendas Kesk tänavas 
purjus Raido (1988), se-
gas liiklust bussipeatuses 
ja tülitas inimesi.

04.04 kl 21.55 tabati 
autoroolist joobes ja juhti-
misõiguseta Mati (1952).

05.04 kl 01.55 oli auto-
roolis purjus Argo (1988), 
mehel polnud ka vasta-
va kategooria sõiduki 
juhtimise õigust ja ta ei-
ras tahtlikult reguleerija 
poolt antud kohustuslik-
ku peatamise märguan-
net. Kl 10.30 oli rattasa-
dulas purjus Illar (1960), 
mopeetijuhtimiselt tabati 
purjus Valter (1958).

06.04 kl 17 ajal oli sõi-
dukiroolis vastava kate-
gooria sõiduki juhtimise 
õiguseta Kalmer (1960), 
kl 21 lärmas Konsumi 
kaupluse ees purjus Vello 
(1944). Kl 22.40 oli auto-
roolis Hindrek (1985), kel-
lel oli juhtimisõigus karis-
tusena ära võetud.

Rõngu vallas
05.04 kl 11.40 juhtis sõi-

dukit joobes Sulev (1960), 
teda on varem karistatud 
samalaadse teo eest.

Rannu vallas
03.04 kl 22 laamen-

das ja karjus purjus Teet 
(1970) koridoris, millega 
rikkus avalikku korda ja 
majaelanike rahu.

Ajavahemikul 27.03 
– 05.04 on sisse murtud 
Noormaa külas asuvasse 
saunahoonesse, kust on 
varastatud malmkamin 
koos korstnatoruga mak-
sumusega 5500 krooni.

Konguta vallas
06.04 kl 12.15 juhtis 

autot alkoholijoobes Harri 
(1957). Ka seda meest on 
varem karistatud sama-
laadse teo eest. Kl 21 lii-
kus Urmas (1956) valgus-
tamata teel ilma helkuri-
ta.

Nõo vallas
03.04 kl 20.38 ei olnud 

Joeli (1981) juhitud autol 
ees ja taga nähtaval ko-
hal algaja juhi tunnusmär-
ki. Kl 20.55 oli roolis Ind-
rek (1981), kellel oli juhti-
misõigus varem karistuse-
na ära võetud. Kl 23.44 lii-
kus valgustamata teel il-
ma helkurita purjus Jaanis 
(1989), kl 23.50 ei olnud 
Viljaril (1993) helkurit.

06.04 kl 11.30 juhtis 
Andres (1966) sõidukit, 
milles puudus kohustus-
lik sõidumeerik, kuigi sel-
le kasutamine oli kohus-
tuslik.

Elva parkmetsades ootavad 
linnuperesid uued kodud 
Elva parkmetsades 
levivatest kahjuritest 
võiksid laululinnud 
end paksuks süüa.

Mare Nõmmik

Eesti Looduskaitse Selt-
si Elva osakonna esimehe 
Maido Urbase väitel ei ole 
Elva parkidesse varem suu-
remates kogustes lindude 
pesakaste üles pandud.

“Selts ühines koolinoor-
te hulgas levinud lindude 
pesakastide valmistami-
se ja paigaldamise kevad-
kampaaniaga ning meil oli 
ka toetajaid,” rääkis Urbas.

Maido Urbasele ja Jaak 
Kivarile olid abiks HKK Si-
nilind noorsootöötaja Ve-
ronika Laurson, Nõo güm-
naasiumi õpilane Marily 
Lok, kes osaleb ka Elva 
noortekeskuse tegemis-
tes, ja linna turismitööta-
ja Merili Aasma. Lauama-
terjaliga varustas seltsi AS 
RPM, firma lubas seltsil ka-
sutada pesakastide valmis-
tamiseks ka oma tööpinke.

Pesakastide valmista-
miseks küsiti linnalt 6000 

krooni, linn eraldas 3000, 
millest jagus 70 kasti val-
mistamiseks.

“Kui oleks raha rohkem 
olnud, oleksime neid veelgi 
teinud,” märkis Urbas.

Urbase sõnul ei ole Elva 
parkmetsad oma männi-
kute ja männi enamusega 
puistute näol lindude poo-
lest liigirikkad. Rikkaliku-
ma linnustikuga on mit-
merindelised ja alusmet-
saga segapuistud. Elvas 
on alusmetsa, mida on ni-
metatud lihtsalt võsaks ja 
mille likvideerimisega on 
kohati liiale mindud. Mit-
med linnud vajavad pesa-
de jaoks loodulikke õõnsu-
si, kuid parkmetsades on 
selliseid õõnsustega puid, 
kus saaks pesitseda sulus-
pesitsejad linnud, väga vä-
he. Puuõõnsustesse teevad 
pesa tihased, rähnid, puu-
koristajad, kärbsenäpid ja 
kakud.

Hästituntud lind on meil 
rasvatihane, kes elab ka ko-
duaedades ja pesitseb häda 
sunnil igasugustes torudes 
või hoonete õõnsustes. Vei-
di vähem on tuntud väik-

semad tihaseliigid: sini-, 
soo-, tutt-, must- ja põhja-
tihane.

Pesakaste valmistati ka-
hes suuruses. Sini-, soo- ja 
tutt-tihastele veidi väikse-
mad ja kitsama lennuava-
ga, kust rasvatihased ja tei-
sed sama suured linnud, 
nagu kärbsenäpid ja puu-
koristajad, sisse ei mahu ja 
pesa eest ära ei võta. Suu-
remad, laiema lennuava-
ga pesakastid on mõeldud 
rasvatihaste ja teiste suure-
mate lindude jaoks.

Urbas kinnitas, et El-
va parkmetsade sanitaar-
ne seisund on kohati väga 
halb, juurepessi esineb nii 
mändidel kui kuuskedel ja 
sellised nõrgestatud puud 
langevad üraskite rüüste 
alla teistest kiiremini. Ti-
hased hävitavad rohkelt 
kahjurputukaid ja pesakas-
tide ülespanek suurendab 
nende pesitsusvõimalusi, 
aidates ühtlasi tõsta lindu-
de arvukust meie parkmet-
sades.

Pesakastid pandi seltsi 
poolt üles märtsi viimastel 
päevadel ja aprillikuu al-

guses.
Urbas ütles, et pesakas-

tide paigaldamisega jää-
di isegi natuke hiljaks, sest 
tihased on paigalinnud ja 
nad hakkavad pesitsema 
juba märtsis.

Noortekeskuse juurde 
paigaldati ka üks lahtikäi-
va katusega pesakast, et 
noortel oleks õppeotstar-
bel võimalik vaadelda, mil-
line lind pesa asustab, mitu 
muna on pesas, millal po-
jad munadest kooruvad ja 
mitu poega on pesas.

“Esimesel aastal ei asus-
tata lindude poolt kõiki pe-
sakaste, kuid see-eest on 
kastid järgmiseks aastaks 
nende poegadele valmis,” 
lisas Urbas.

Sügisel on seltsil kavas 
panna üles mõned pesa-
kastid (pesapakud) ka ko-
dukakule, kes on kuuluta-
tud 2009. aasta linnuks.

Järgmisel kevadel loo-
dab looduskaitseselts pesa-
kaste valmistada koos Elva 
gümnaasiumiga.

KEVAD Looduskaitse selts paigaldas 70 uut pesakasti

Pesakastide paigaldamisel oli Maido Urbasele abiks kuueaastane Kaur. Foto: Mare Nõmmik
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Elva Linnavalitsuse 
07.04.09 korraldusega 
nr 151 algatati Aia tn 5a 
kinnistu detailplaneerin-
gu koostamine. Planeeri-
tava maa, katastritunnus 
17001:004:0002, suu-

rus 1359 m², sihtotstarve 
elamumaa. Eesmärgiks 
on kinnistu jagamine ka-
heks, loodavale krundile 
ehitusõiguse saamine ük-
sikelamu püstitamiseks.
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TEATED

Päikeselisel palmi-
puudepühal pidas 
ansambel 7 vaprat 
vanaema Sinilinnu 
saalis 10. aastapäe-
vapidu.

Milvi Kapaun

Kümme aastat taga-
si asutatud naisansamb-
li tähtpäevakontserdile oli 
tulnud külalisi, sõpru ja 
kuulajaid-vaatajaid kokku 
saalitäis. Pidupäeva viis lä-
bi ansambli juhendaja Ju-
ta Tigase omakandimees ja 
koolivend Kaarel Tuvike.

“Elvas olevat elanik-
ke üle kuue tuhande, aga 
ei tea, palju nendest vana-
emasid on? Küllap ikka mi-
tusada tuleb ära,” arutles 
Tuvike kontserdi alustuses. 
“Jumala õnn, et sellest mit-
mesajast on Juta otsinud 
üles seitse vaprat ja toonud 
nad siia lavale. Terve saali-
täis inimesi on jätnud ilu-
sal urbepäeval jalutamise 
ukse taha ja tulnud kuu-
lama seda noort, vaprat ja 
ilusat ansamblit.”

Kaks aastat tagasi kolm-

teist lugu plaadile laulnud 
ansambel astus lavale plaa-
di nimilaulu “Vanaema elu-
ringid” saatel. Laulu sõnad 
on Astrid Aasa luuletusest 
“Eluring” lauluks kohan-
danud Juta Tigane, viis on 
Heldur Jõgiojalt. Erinevate 
autorite lauluviiside hulgas 
kõlas kontserdikavas ka 
mitu ansamblijuhi kirjuta-
tud laulu. Ansambli löök-
lauluks on publiku sooja 
poolehoiu võitnud “Vana-
ema rock”.

Külalisesinejaid oli lap-
seeas juubilari tervitama 
tulnud kaugemaltki – Rõn-
gu ja Puka meesansambel 
ning Valga naisansambel 
Maarjalill. Neist auväärsei-
mas eas esineja oli märtsi-
kuu lõpus 52. sünnipäeva 
tähistanud Puka meesan-
sambel.

Üllatusesinejaks oli et-
tevõtliku ansamblijuhi Ju-
ta Tigase algatusel paar 
kuud tagasi tegutsemist 
alustanud Elva segaansam-
bel, kus laulu kõrvale pa-
kutakse ka lahedat sakso-
fonimängu.

Mõnusa sünnipäeva-

meeleolu loonud kontserdi 
lõppedes tervitas juubila-
ri pikk õnnitlejaterivi. Kul-
tuurikeskuse direktor Leelo 
Suidt kinkis teenekale an-
samblijuhile Juta Tigasele, 
kes on ligi neljakümne aas-
ta jooksul juhendanud kok-
ku viitteist ansamblit, El-
va kultuuri 100. aastapäe-
vaks loodud meene Kultuu-
risõlg.

Teevad juba teist plaati
Seitse vaprat vanaema 

alustasid kooslaulmist Ju-
ta Tigase juhendamisel 
1999. aasta novembris. Li-
saks praegusele koossei-
sule on ansamblis laulnud 
veel Margarita Kurrik, Ur-
sula Sirm, Milvi Saareki-
vi, Viivi Kürsa ja kaks jul-
get vanaisa Ülo Pari ja Ar-
no Saarekivi. Repertuaa-
ris on üle seitsmeküm-
ne laulu, esinemas on käi-
dud Puhjas, Rannus, Rõn-
gus ja Kambjas. Ansambel 
on oodatud esineja linna 
üritustel ja erapidudel. Su-
vel lauldakse palju väliüri-
tustel. Sel aastal on olnud 
esinemisgraafik tihe, kaks-

kolm esinemist kuus.
“Seda on meie jaoks juba 

ehk palju, aga teeme ära,” 
arvas Juta Tigane. “On vei-
dike väsitav, aga samas ka 
meelikosutav.”

Kuna repertuaaris on 
hulk kauneid laule, mis sal-
vestamist väärivad, otsus-
tas ansambel juubeliaastal 
välja anda teisegi plaadi, 
mis on praegu tegemisel.

Kaks aastat tagasi osales 
ansambel Tartus vabariik-
likul lauluvõistlusel “Lau-
lame eakate hüvanguks”, 
kus sündis mõte välja an-
da oma esimene plaat. 23. 
mail kolmandat korda toi-
muvale eakate laulukon-
kursile sõidavad vaprad va-
naemad ka sellel aastal. 11. 
aprillil esineb ansambel 
Lõuna-Eesti naisansambli-
te kevadkontserdil Kamb-
ja Lüüra.

“Kui aga jõudu ja jaksu 
on, teeme ikka vapralt eda-
si,” on ansamblijuht opti-
mistlik. “Niikaua kui hää-
led pole vanaks jäänud, 
niikaua laulame.”

07.04 otsustati:
Kinnitada riigihanke 

“Elva Lasteaia Murumu-
na õueala rekonstruee-
rimine” pakkujate kvali-
fitseerimise protokoll ja 
kvalifitseerida pakkujad.

Anda Elva Varahaldu-
se OÜ-le hallata ja majan-
dada Elva linnale kuulu-
vad elu- ja mitteeluruu-
mid; kooskõlastus Opti-
line Grupp OÜ-le prilli-
bussiga peatumiseks Si-
nilind parklas kokkulepi-
tud ajal.

Määrata lapse sün-
nitoetus Merilin Roiole ja 
Kai Meserile.

Algatada Elva linnas 
Aia tn 5 kinnistu detail-
planeeringu koostamine, 
kinnitati detailplaneerin-
gu lähteseisukohad, sõl-
mida leping Eino Pettaiga 
kinnistu detailplaneerin-
gu koostamiseks.

Võtta vastu Mahla-
mäe tn 1a kinnistu de-
tailplaneering.

Lubada Elva Güm-
naasiumil korralda-

da avalik üritus “7. Maa 
päev” 30. aprillil; Elva 
Aianduse ja Mesinduse 
Seltsil korraldada 18. ap-
rillil Sinilind parklas “Ke-
vadlaat”.

Peatada Arkadi 
Märtovski avalduse alu-
sel tema tegevus takso-
veoteenuse osutajana 
kuueks kuuks.

Sõlmida leping Lõu-
na Politseiprefektuuri fi-
nantseerimiseks.

Kanda majandus-
tegevuse registris-
se Elva AMS kaubandu-
se korraldajana avalikul 
üritusel “Kevadlaat”.

Registreeringu õig-
suse kinnitamine ma-
jandustegevuse registris: 
FIE Anti Jõgi, FIE Mart 
Pedak, RRLektus AS, 
Wessel AE OÜ, Ardemar 
OÜ, Boldon Grupp OÜ, 
Saint-Gobain Glass Esto-
nia AS, OÜ Fööniks LS.

Maia Kukk, 
linnasekretär

LINNAVALITSUSE ISTUNG 

Seitse vaprat vanaema 
said kümneaastaseks

Elva Linnavolikogu 
30.03.2009 otsusega nr 
21 algatati Raudtee tn 5a 
kinnistu detailplaneerin-
gu koostamine ja kinni-
tati lähteseisukohad. Pla-
neeritava maa, katastri-
tunnus 17004:003:0013, 
suurus 6722 m², sihtots-
tarve sihtotstarbeta maa. 
Eesmärgiks on ehitusõi-

guse saamine üksikela-
mu püstitamiseks kinnis-
tu jagamise teel moodus-
tatud elamumaa krundi-
le. Jagatava elamumaa 
krundi suurus ~ 1500 
m², ülejäänud maa jääb 
ehitusõiguseta. Planee-
ringu algatamist taotles 
kinnistu omaniku esin-
daja.

22 omavalitsust, sh El-
va linn, asutasid 2004. aas-
tal ASi Emajõe Veevärk, et 
Emajõe ja Võhandu valgala 
veeprojekti raames taotle-
da koos raha Euroopa Lii-
du Ühtekuuluvusfondist 
vee- ja kanalisatsioonisüs-
teemide (edaspidi torusti-
ke) ehituseks. Eeldati, et 
tööd kõigis 22-s omava-
litsuses lähevad maksma 
kokku 517 miljonit krooni. 
2005. aasta detsembris kii-
tis Euroopa Komisjon pro-
jekti heaks, kuid vahepeal 
kiiresti tõusnud ehitushin-
dade tõttu oleks sama raha 
eest saanud teha vaid kol-
mandiku plaanitud töödest 
ning ehituspakkumised tu-
li tagasi lükata. Vähenda-
maks ehituse maksumust 
hakati suuri hankeid jaga-
ma väiksemateks osadeks 
ja otsima lisaraha.

Kuhu oleme täna-
seks jõudnud?

Täna on Elva linnas va-

jalike torustike ehitami-
seks rahalised vahendid 
olemas. Tänavu märtsis 
eraldati keskkonnaminist-
ri määrusega Elva vee- ja 
kanalisatsioonisüsteemi-
de rekonstrueerimise tei-
se etapi töödeks veel täien-
davalt 91,8 miljonit kroo-
ni, mis võimaldab vee- ja 
kanalisatsioonisüsteemid 
välja ehitada ka Peedul ja 
Mahlamäel.

Kuna veetorustik 
igasse majapidamisse 
jõuab?

Elva linnas on hetkel 
kokku umbes 15 km vee- 
ja 14 km kanalisatsiooni-
torustikke, millest enamus 
vajavad väljavahetamist. 
Juurde on vaja ehitada 52 
km veetorustikke ja 56 km 
kanalisatsioonitorustikke.

Sellel suvel ehitab Facio 
Ehituse AS Kruusa, Põllu, 
Järve tänavate ja Käo tee 
kandis kokku peaaegu 30 
km torustikke. Tööd val-

mivad oktoobriks.
2009. aasta sügiseks va-

litakse välja ehitusettevõte, 
kes hakkab ehitama torus-
tikke kesklinna pool Elva 
jõge, mis peavad valmima 
2010. aasta lõpuks. Need 
vähesed tööd, mis teosta-
mata jäävad, viiakse lõpu-
le koos Mahlamäe ja Pee-
du torustike ehitamisega 
2012. aasta lõpuks.

Millised saavad ole-
ma liitumishinnad?

Vee ja kanalisatsiooni-
süsteemidega saab liituda 
mõningatel puhkudel juba 
tööde teostamise ajal ja se-
da siis, kui on valmis ehita-
tud mingi tervikuna toimiv 
torustikeosa. Tööde lõppe-
des saavad ühisveevärgi ja 
kanalisatsiooniga liituda 
kõik soovijad.

Maksimaalne summa, 
mis liitumise eest tasu-
da tuleb, on 2000 kroo-
ni vee ja 2000 krooni ka-
nalisatsiooni eest, seega 

maksimaalselt 4000 kroo-
ni. Liitumistasud puuduta-
vad vaid uusi liitujaid, mit-
te neid, kelle vana torustik 
välja vahetatakse.

Laenukoormus mak-
simumi

Lähiaastatel investee-
ritakse Elvas vee ja kana-
lisatsiooni infrastruktuu-
ri kokku üle 250 miljoni 
krooni, millest linnaeelar-
vest tuleb umbes 45 miljo-
nit krooni. Viis miljonit sel-
lest on juba makstud.

Varem võetud laene on 
Elval selle aasta lõpuks 33 
miljonit krooni (sh 2009. 
aastal võetud 12 milj las-
teaed Murumuna ehituse 
kaasrahastamiseks). See 
kõik viib Elva linna laenu-
koormuse lubatud maksi-
mumini vähemalt viieks 
aastaks.

Reno Laidre, 
linnapea

Elva toruprojekt valmib 3,5 aastaga

Seitse vaprat vanaema Viive Pari (vasakult), Eve Hõrak, Leida Martin, Elvi Vaher, Juta Tigane, Adeele Meschin ja 
Galiina Küül tantsuhoos “Vanaema rocki” saatel. Foto: Milvi Kapaun



11. aprill 2009 5

15. aprillil 70. sünni-
päeva tähistav Adee-
le Meschin on El-
va rahvale kinofilme 
näidanud Elva vanas 
kultuurimajas, suve-
kinos ja vastvalmi-
nud kinomajas Heli.

Milvi Kapaun

Kuidas sinust kino-
mehaanik sai?

Minu vend töötas tolle-
aegses Elva kinovõrgus ki-
nomehaanikuna, tal oli 
abimehaanikut vaja. Käi-
sin Tallinnas kursustel ära 
ja nii jäingi kahekümneks 
aastaks sellele alale tööle. 
Kino näitasin endises kul-
tuurimajas, hiljem ehita-
ti Elvasse uhke kinomaja 
Heli, mida praegu kultuu-
rikeskuseks Sinilind kutsu-
takse.

Uues kinomajas läks 
filminäitamine lahe-
damalt?

See on spetsiaalselt ki-
nomajaks ehitatud. Mä-
letan, kui ehitati – et saal 
vastu ei kajaks, kinosean-
sil saal ei kõmiseks. Vaja-
lik kaldpõrand ja puha. Kui 
maja valmis hakkas saama, 
olime seal kõik koristustöö-
del ametis. Minu töö läks 
lihtsamaks, olid uuemad 
aparaadid ja ruumid soo-
jad. Vanas kultuurimajas 
oli saal talvel külm. Ega se-
da hõredate seintega koplit 
polnudki võimalik soojaks 
kütta. Rahvas istus saalis, 
koputas jalgu kokku ja vaa-
tas filmi. Minu tööruumis 
oli seal ka ahi, mina külma 
üle kurta ei saanud. Kalev 
Eegil olid seansside algus-
ajaks ikka ahjud köetud.

Kino näidati iga 
päev?

Igal õhtul oli kinos kolm 
seanssi, välja arvatud lau-
päev. Esimene algas kell 
viis, viimane kell ühek-
sa. Pühapäeval olid päe-
val lasteseansid, neljapäe-
viti näitasime sageli ka 
kooliõpilastele kirjandus-
teoste põhjal tehtud filme. 
Nõukogude filmide kõrval 
olid ka Prantsusmaa, Sak-
samaa, Itaalia filmid. In-
dia omad olid suured nu-
tufilmid, need mulle eriti 
ei meeldinud. Aga rahvast 
käis vaatamas murdu.

Vägivaldsemad ja in-
tiimsemad filmid olid alla 
16aastastele keelatud. Ka 
nõukogude ajal tehti väga 
häid filme, oli sisu ja head 
näitlejad. Lõppes film ära, 
siis jäi see sulle hinge. Mõt-
lesid pärast veel hulk ae-
ga filmis toimunu üle jä-
rele. Mõni väga südamlik 
oli veel mitu päeva mee-
les. Nüüd ei taha neid filme 
enam vaadatagi, liiga pal-
ju vägivalda on sees. Vaa-
tad ja unustad – hää, et ot-
sa sai!

Kas filmivaatamine 
tüütuks ei muutunud?

Ega mul filmivaatami-
seks suurt mahti polnud-
ki, minul olid omad tege-
mised. Filmist sain ülevaa-
te kolme seansi peale kok-
ku. Filmi näitamiseks oli 
kaks aparaati. Võta ühelt 
film maha, keri ringi, pa-

Olid ikka head kinofilmid...
JUUBILAR Laulev vanaema Adeele Meschin

ne uus filmiketas peale... 
Üks ketas jooksis 8-10 mi-
nutit. Mõni minut sai siis 
vahepeal filmi ka vaada-
tud. Kui Elva Kinovõrk lik-
videeriti ja Tartusse koliti, 
olin mõne aja ka rändkino 
peal, aga see mulle ei meel-
dinud. Pikad sõidud, õhtuti 
kõik aeg väljas... Abikaasa 
suri, kasvatasin kahte tü-
tart üksinda, polnud ker-
ge.

Pidid põhitöö kõr-
valt ka lisa teenima?

Jah, kinomehaaniku 
palk oli väike – 68 rubla 
kuus, hiljem sain 75 rub-
la. Lapsed vaja kasvata-
da, lisateenistust oli hädas-
ti vaja. Hakkasin nartsisse 
kasvatama. Lillekasvataja-
test naabrid julgustasid ja 
andsid nõu, et hakka nais-
tepäevaks lilli kasvatama. 
Kasvuhoone ehitasid töö-
mehed puutöökojast. Jaa-
nuaris tuli kütma hakata, 
veebruari lõpus sai hakata 
õisi korjama. Äri läks häs-
ti. Lilli viisin Elvas Kesklin-
na ja Arbimäe kaupluses-
se, Tartusse turuhoonesse 
ja raudteejaama, kus olid 
aiandusseltsi müügikios-
kid ning Vallikraavi lille-
poodi. Tartusse sai lilli vee-
tud bussi ja rongiga, kaks 
kohvrit käe otsas. Tol kor-
ral olid selle jaoks vastavad 
suured kohvrid, kus lille-
dele olid spetsiaalsed saht-
lid sisse ehitatud. Rongiga 
käisin ka Valkas lilli müü-
mas. Kui Eesti Vabariik tu-
li ja välismaa lilled sisse, 
oli äri läbi. Tööd oli palju, 
nüüd ei peaks sellele enam 
vastu.

Nar tsi ssikasvatusest 
sain ka hea tulu. Mul oli 
tallele pandud ka pensio-
niaastateks, aga selle kroo-
ni vahetusega läks see kõik 
vett vedama.

Millised on sinu ho-
bid?

Eks see kinomehaani-
ku töö oli ka üks hobi moo-
di töö. Nüüd on laulmine. 
Laulsin alates 1976. aas-
tast naiskooris, nüüd sega-
kooris AVE ja ansambis 7 
vaprat vanaema. Saime ju-
ba kümneaastaseks, aga ei 

saa arugi, et nii palju aas-
taid on läinud. Ansambel 
ju veel lapseeas. On pal-
ju põnevaid esinemisi. Ega 
väga palju esinemisi pole 
ka hea, siis on selline pin-
ge kogu aeg peal. Aga pä-
ris ilma pole ka mõtet ju 
koos käia. Alati on kasulik 
ansamblite päevadel esine-
mas käia, sest seal saab li-
saks enda näitamisele ka 
teisi kuulda, mis on meile 
väga kasulik.

Kas 70 on vähe või 
palju?

Jään mõtlema, kas tõesti 
juba nii palju aastaid? Ega 
raugana ennast siiski veel 
ei tunne, et võiks kõigele 
alla vanduda. Kui ikka ter-
vist on, siis tahaks võimali-
kult palju osaleda ja käia, 
näha ja kuulda kõike.

Kuidas tervist vor-
mis hoiad?

Mulle meeldib loodu-
ses jalutada. Käin Vaik-
se ja Paisjärve ääres, teen 
Käärdile ringi peale. Kui 
on ilus ilm, siis kuulub see 
kindlalt minu päevakavas-
se. Mõni ütleb, et oh, ma 
ei viitsi, sinna on nii pal-
ju maad! Sõidetakse auto-
ga. Mina eelistan jalgsi käi-
mist.

Kepikõndi ka har-
rastad?

Ei lähe ma ei ühe ega 
kahe kepiga kõndima. Ma 
jõuan veel ilma kepita ka 
kõndida. 12-aastane lapse-
laps võtab kepikõnni kepid 
kaasa kui jalutama läheme. 
Muidu ei viitsi ta jalutama 
minuga eriti tulla, aga kui 
kepid käes, läheb lõbusa-
malt. Siis vehib nii, et an-
nab järele jõuda.

Mis teeb Elvas mu-
ret?

Kultuurielu on masen-
dav. Kinoks ehitatud saal 
on nüüd kultuuriasutus. 
See ei ole selleks kõlbu-
lik. Laval on raske laulda, 
üksteist ei kuule ja puu-
dub akustika. Ükskord ko-
lisime ansambliga Sinilin-
nust proovi jätkama raeko-
ja saali. Nagu müüri tagant 
oleks pääsenud. Laulul tei-
ne mõnu kohe.

ELVA POSTIPOISS
223, 09.04.1999

� Elva linnavolikogu 
vabastas linnapea 
ametist Kalle Jürgenso-
ni, salajasel hääletusel 
sai ainus linnapeakan-
didaat Aare Anderson 
kõigi viieteistkümne 
saalis olnud linnavolini-
ku poolthääle.
� 26.-27. märtsil olid Si-
nilinnus Elva huvikooli 
algatatud näitemängu-
päevad.
� 1. aprillist töötab 
linnavalitsuse heakor-
rainspektorina Milvi 
Saarekivi.
� Elva algkoolis peeti 
traditsiooniline, see-
kord juba neljas võist-
lustantsuturniir “Elva 
kevad”. Osavõtjaid oli 
Põlva, Tallinna, Kohtla-
Järve, Jõhvi, Tartu, 
Pärnu, Viljandi, Paide ja 
Elva tantsuklubidest.
� Abeli Ärikeskuse 
toidukauplustes maksis 
kanakoiva kilo 12.70.Koduaias toimetades on Adeele Meschinil heaks abili-

seks aiapidaja käsiraamat. Foto: Milvi Kapaun

10 AASTAT LUGEJA KIRJUTAB

Sulev Kuus väitis Rõn-
gu volikogus, et rahva-
le on vaja selgitada, mida 
linnaga ühinemine kaasa 
toob ja alles siis korralda-
da küsitlus. Meie küsit-
luslehe päises oli see ole-
mas. Seal seisis: Käärdi 
alevik on kokku kasvanud 
Elva linnaga, linn ümbrit-
seb teda kolmest küljest, 
Käärdi elanikud kasuta-
vad Elva linna koole, las-
teaedu, arstiabi, apteeki, 
raamatukogu, kultuuri-
keskust, kauplust, trans-
porti jne. Rõngu on 14 
km kaugusel, Elva linna-
valitsus 1,5 km kaugusel. 
Käärdilaste maksud lä-
hevad Rõngu vallale. Pa-
lume korraldada referen-
dum juunis 2009.a Käärdi 
aleviku elanike hulgas El-
va linnaga ühinemise as-
jus.

Kirja all oli 118 nime 
ja allkirja.

Ain Pedak ütles lin-
navolikogus, et ta ei tea, 
kust see kiri tuli ja kes 
need inimesed on, et äk-
ki on kirja taga keegi, kes 
tahab Käärdist hääli saa-
da?

Vastan siis, et need 
inimesed olid Käärdist. 
Nende hulgas, kelle poo-
le pöörduti ja kes and-
sid allkirja, ei ole inime-
si, kes oleks olnud Rõn-
gu vallavolikogus või kel-
lele oleks tehtud ettepa-
nek kandideerida. 2008. 
aasta oktoobris tegi küll 
vallajuht mitmele teise-
le inimesele ettepaneku 
kandideerida uude voli-
kogusse. On ka vihjeid, et 
vallajuht tahab vahetada 
parteid.

Mures on praegused 
Käärdis elavad volini-
kud, kes kardavad, et El-
vas neid ei valita ja sel-
lepärast mõjutati ilmselt 
mõnda Elva volinikku. 

Rõngu valla volikogus 
on ikka peamiselt ühed 
ja samad inimesed, põhi-
liselt endiste sovhooside 
ülemused.

Käärdi on saanud 18 
aasta jooksul ca 150 m 
kõnniteed, ca 400 m kil-
lustikuga teekatet ja 2 
lastekiike. Puudub tuba, 
kus koos käia. Elva linn 
on teinud Käärdile eu-
roveetrassi, mis on Elva 
vee-ettevõtte arvel 1,5 
miljoni krooniga. Suur 
tänu Elvale!

Linnavolikogu liige Il-
mar Särg arvab, et 118 
allkirjaga avaldust ei 
peaks arutama. Looda-
me, et tema partei juha-
tus arvab teisiti. 2007. 
aastal püüdis I. Särg teha 
Elva AMSis võimupööret, 
kuid uuel juhatuse vali-
misel jäi ise juhatusest 
välja. Sellest on möödas 
kaks aastat. Ilmar Särg 
on ilmselt pika vihaga?

Volikogu ei ole isiklike 
arvete klaarimise koht, 
seda võiksid valijad uute 
valimiste ajal ka arves-
tada. Kunagi olid Käärdi 
ja Peedu koos Elva küla-
nõukogu haldusalas. Pee-
du on Elva linna lahus-
tükk jõe ja metsa taga. 
Teda piirab kolmest kül-
jest Nõo vald. Ometi lii-
deti Peedu Elvaga.

Käärdi inimesed on 
korjanud allkirju ja taot-
lenud Elvaga ühinemist 
aastatel 2001, 2003 ja 
2009.

Täname Rõngu voli-
nikke Hillar Viksit, Hillar 
Hänilast ning Elvast Lee-
lo Suidti, Peeter Laasikut, 
Aare Andersoni Käärdi 
inimeste murede mõist-
mise eest.

Käärdi elanik
(kirja kirjutaja on 

toimetusele teada)

Päike käib juba kõrgelt 
ja esimesi ilumärke kodu-
aias näitavad lumikellu-
kesed ja krookused, pea-
gi avanevad aedsinililled. 
Suur kevad on käes.

Elva Aianduse ja Me-
sinduse Seltsis toimus 
4. aprillil loeng marjade 
kasvatamisest koduaias. 
Lektor oli Peeter Vender, 
kes on kaua kasvatanud 
igasuguseid aiakultuu-
re. Ta on teinud katsetu-
si koostöös EPA põlluma-
jandusspetsialistidega. 
Eriti laialdaselt on tegel-
dud maasikakasvatusega 
põllul kui ka kasvuhoo-
nes. On proovitud kasva-
tada paljusid sorte.

Lektor tuletas meelde, 
et esmalt tuleb üle vaada-
ta vaarikaistandus. Vaari-
kasorte on praegusel ajal 
palju, oleneb mida kee-
gi soovib kasvatada. Eriti 
pakkus huvi üheaastane 
vaarikasort, mis kannab 
vilju külmadeni ja mida 
on kergem hooldada.

Vender rääkis veel 
mamplist, mis annab saa-
gi sügisel, kevadel õitse-
mise ajal on tõeline ilu-
dus aias.

Nõuandeid jagus mus-
tika, mesimuraka, pohla 
ja jõhvika kasvatajatele.

Aiapidajad said tead-
misi, kus ja kuidas kas-
vab iga liik ja sort. Põhi-
line on mulla ettevalmis-
tamine enne istutamist ja 
hiljem aias põõsaste hool-
damine ja väetamine.

Lõpuks vaatasime fil-
mi, kuidas meie põhja-
naabrid soomlased oma 
suuri maasikavälju hool-
davad ja marju korjavad. 

Kohvilauas istudes ja-
gasime üksteisele oma 
kogemusi nii iluaiast kui 
marjade kasvatusest. 

Oli üks tore ja tegus 
päev.

Ilme Kaseleht, 
Elva Aianduse ja 

Mesinduse Seltsi liige

Käärdilaste arvamusi mõnedele 
volikogudes üles kerkinud 
küsimustele

Oma mari oma aiast



6 11. aprill 2009

Eelmisel nädalal rää-
kis Riigikogu rahan-
duskomisjoni lii-
ge, Keskerakonna 
aseesimees Kadri 
Simson Elva matka-
keskuses inimestega 
riigi ees seisvatest 
probleemidest.

Mare Nõmmik

Kesksete teemadena olid 
kõne all miinuses riigieel-
arve, süvenev majandus-
kriis ja töötus. Simson pea-
tus lühidalt ka europarla-
mendi valimistel, kuna eu-
rosaadikute valimise kord 
on muutunud ja esmakord-
selt saab valija hääle anda 
ühele või teisele erakonna-
le, mitte konkreetsele ini-
mesele. Selle üle, kes läheb 
Brüsselisse, otsustab era-
kond.

Simsoni arvates võib 
oodata madalat valimis-
osalust, sest inimesed või-
vad mõelda, et vahet po-
le, kes Brüsselis Eestit esin-
dab. Nii see siiski ei ole, 
sest palju sõltub konkreet-
sest inimesest ja sellest, 
kuivõrd ta suudab seal seis-
ta Eesti eest.

Simson nimetas riigi 
jaoks kõige suuremateks 
probleemideks teist aas-
tat miljarditega miinusesse 
planeeritud eelarvet ja kii-
resti kasvavat tööpuudust.

“Kaks aastat järjest on 
koostatud liiga optimist-
lik riigieelarve,” väitis Kad-
ri Simson. “2008. aastal oli 
meil miinus 3,6 protsendi-
line majanduslangus, aga 
detsembris eelarve kaits-
misel ütles Ansip Riigikogu 
ees, et 2009. aasta majan-
duskasvuks on 2,6 protsen-
ti. Eesti oli eelmisel aastal 
majanduslanguselt 218 rii-
gi seas viie kiirema hulgas, 
samal ajal jätkus Euroliidus 
keskmiselt 1,5 protsendi-
line majanduskasv,”  tõdes 
Simson. “Rahandusminis-
teeriumi prognoosi koha-

selt langeb majandus täna-
vu 8,5 protsenti, SEB prog-
noosib 12 protsendilist ma-
janduslangust. Keegi ei tea, 
kui kaua langus kestab, ar-
vatakse, et järgmine aasta 
on tänavusest raskem ning 
tõusu võib oodata 2011. 
aastal.”

Simsoni sõnul majan-
duslangus iseenesest ei pi-
durdu, kuid valitsusel puu-
dub majanduse elavdami-
se plaan. Valitsus kärbib 
eelarvet ja kavatseb võt-
ta Euroopa Investeerimis-
pangast 8,6 miljardit kroo-
ni laenu. Eesti riigireservid 
on paigutatud teiste riikide 
võlakirjadesse ning veeb-
ruarikuise lisaeelarvega 
kulutatakse sel aastal ära 
viie miljardi suurune era-
korraline pensionireserv.

“Valitsus on seisukohal, 
et vaatame, ehk läheb kriis 
meist mööda. Vabandu-
seks tuuakse, et kõigil ko-
gu maailmas on raske. Va-
litsus istub rahulikult se-
ni, kuni kodanikud ei an-
na selgelt mõista, et nad 
pole rahul,” rääkis Simson 
ja ennustas, et sel kevadel 
võidakse uuesti arutusele 
võtta riigi maksusüsteem, 
sest üheprotsendiline tulu-
maksu alandamine tähen-
dab riigieelarvest 2,2 mil-
jardi krooni väljaviimist.

Keskerakond on krii-
si leevendamise abinõuna 
esitanud Riigikogule ast-
melise tulumaksu eelnõu, 
millega kehtestataks kõr-
gem maksumäär sissetu-
lekule, mis ületab 25 000 
krooni kuus. See tooks eel-
arvesse 750 miljonit kroo-
ni. Eelnõule küsiti toetust 
sotsidelt.

“Nad toetavad seda küll 
sõnades, kuid mitte tegu-
des, sest nad ei julge ühte-
gi lubadust ellu viia. Ilm-
selt hääletatakse see eel-
nõu Riigikogus välja,” ar-
vas Simson.

Eesti tööpuudus on üks 
maailmas kiiremini kasva-

vaid. Töötute arv võib aas-
ta lõpuks ulatuda 100 000-
ni ja töötuse määr ulatu-
da 12 protsendini. Ilmselt 
ootavad ettevõtjad 1. juu-
lit, sest siis hakkab kehti-
ma töölepinguseadus, mis 
võimaldab inimesi kiiremi-
ni ja odavamalt koondada. 
Iga töötu muutub toetuse 
saajaks ja 2500 uut töötut 
nädalas on riigile suureks 
koormaks.

Simson kinnitas, et uute 
töökohtade loomine ei ole 
linnade ja valdade prob-
leem, neilt võeti veebrua-
ris ära 1,5 miljardit krooni, 
mis pani nad niigi raskesse 
seisu. Sellega peaks aktiiv-
selt tegelema riik.

“Meil on ettepanek, et 
riik peab iga uut töökohta 
toetama 10 000 krooniga. 
100 000 töökoha loomiseks 
peaks riik kulutama mil-
jard krooni, mis oleks õi-
ge investeering, kuid koa-
litsioon seda seisukohta ei 
toeta,” rääkis Simson.

Euro ei peata langust
Simsoni hinnangul peab 

peaminister Ansip ainsaks 
Eesti ees seisvaks ülesan-
deks liitumist eurotsooni-
ga. Ansip lubas, et eurole 
minnakse üle 1. juulil 2010, 
kuid eurovolinik Joaquin 
Almunia peab reaalseks 
ülemineku tähtajaks 2011. 
aasta 1. jaanuari.

“Euro ei peata majan-
duslangust ja eurole üle-
minek on vaid kaudne va-
hend majandusliku kind-
lustunde loomiseks. See 
on vaid Ansipi hea vaban-
dus, et rahvas lepiks raske-
te lõigetega. Kaks aastat on 
meid lepitatud negatiivsete 
kärbetega põhjusel, et me 
lähme eurole üle, oli see 
siis aktsiiside tõstmine või 
II pensionisamba peatami-
ne,” tõdes Simson.

II pensionisambaga on 
liitunud 580 000 inimest, 
selle peatamine puudutab 
kõige rohkem neid samba-

ga liitunuid, kes lähevad 
pensionile lähema kümne 
aasta jooksul.

“Keegi pole meile rää-
kinud, kuhu see 1,5 mil-
jardit läheb. See on usal-
duse krahh, mis õõnes-
tab inimeste usku oma rii-
ki ja seda ei taasta ka järg-
mine valitsus. Kes vastu-
tab selle eest, et see sam-
mas taastatakse kahe aasta 
pärast? Kui riik selle lepin-
gu ühepoolselt üles ütleb, 
siis loodetakse vist, et kee-
gi kohtusse ei lähe,” arut-
les Simson.

Küsimusele krooni või-
malikust devalveerimi-
sest vastas Simson, et tä-
na krooni devalveerimise 
ohtu ei ole. Aga kuna Eesti 
sõltub ka oma lõunanaab-
rite, Läti ja Leedu raha pü-
simisest, tuleb neile pöialt 
hoida, et neil hästi läheks. 
Kui läti latt kukub, võib ka 
Eestis paanika tekkida.

Simson lisas, et Eestis 
on 100 000 leibkonda elu-
aseme laenu võtnud. Kui 
kroon muutuks euro suhtes 
odavamaks, oleks see nen-
de jaoks suur probleem, 
sest inimesed ei suudaks 
oma kodu alles hoida.

Saalis avaldati arva-
must, et Eesti suureks 
probleemiks on madal sün-
divus ja inimeste kehv ter-
vis ning eelarve kärbe on 
tabanud ka haigekassat ja 
ravimid haiglatele on kalli-
nenud. Leiti, et meie kait-
seväelased ei peaks osale-
ma okupatsioonisõdades, 
sest iga kaitseväelase mis-
sioonile lähetamine mak-
sab riigile miljon krooni. 
Riik peaks vähendama kü-
tuse aktsiisimaksu ja kait-
seministeerium peaks oma 
kulutusi piirama, luubi alla 
tuleks võtta kaardimaksed 
ja välisfirmade kasumid, 
mis viiakse Eestist välja 
maksuvabalt. Reguleerida 
soovitati ka linnapeade ja 
riigikogulaste palkasid.

5. aprillil osalesid 
spordiklubi Airi võimle-
jad rahvusvahelistel Ka-
levi meistrivõistlustel 
rühmvõimlemises Tal-
linnas. Võistlustel osales 
kokku 60 rühma.

SK Airi rühm Päi-
keselapsed koosseisus 
Kristiina Kütt, Laura-
Laurelia Põlgast, Stella 
Eileen Päid, Sirja Loktev, 
Therese Klaus ja Johanna 
Mägi võistlesid mini klas-
sis, kus kaheteistküm-
ne võistkonna seas või-
deti kolmas koht. Kaksik-
võidu saavutasid VK Tar-
tu rühmad. Võitjaks tuli 
rühm Kiired, teise koha 
saavutas võimlemisrühm 
Pärlid. SK Airi laste klas-
si rühm Kullaketrajad 
(Karmen Orlovski, Hele-

na Ajaots, Kristel Roose, 
Violeta Mägi, Liis Kaaver 
ja Kärt Kurvits) saavu-
tasid 16 võistkonna seas 
kuuenda koha, mis on äs-
ja mini klassist laste klas-
si jõudnud rühmale igati 
tubli saavutus.

Elva tüdrukud Noella-
Madleen Pärn ja Reelika 
Jõgi võitsid 7. märtsil toi-
munud Tallinna meistri-
võistlustel kuldmedali nii 
vaba- kui vahendikavas 
VK Janika Balance koos-
seisus noorte klassis. Ka-
levi meistrivõistlustel tu-
li aga väikeste eksimuste 
tõttu vabakavas pronks-
medal ning vahendika-
vas hõbemedal noorte 
klassis.

Airi Pärn, 
treener

Päikeselapsed võitsid pronksi

Kadri Simson 
kohtus elvalastega

SPORT

3. aprillil peeti Tar-
tus A. Le Coq Spordima-
jas koolide karikavõistlu-
sed judos. Elva gümnaa-
sium alistas finaalkoh-
tumises tulemusega 4:1 
Tartu Descartesi Lütseu-
mi ja tuli kümneaastase 
vaheaja järel koolide ka-

rikavõitjaks. Võidukasse 
võistkonda kuulusid Allar 
Kalina, Pärt Laas, Karl-
Ernst Saal, Toomas Hunt 
ja Kaimar Mekk. Edu tõi 
kõigi judokate ennastsal-
gav ja sisukas maadlus. 

EPP

Elva gümnaasium võitis koolide 
karikavõistlused judos

Robert Sinimägi ja Kadri Simson vahetasid mõtteid relvakonfliktide ja sõdade üle. Foto: Mare Nõmmik

Kui tellitud ajaleht Elva Postipoiss 
laupäeval postkastis ei ole, andke sellest 

toimetusele teada tel. 730 9899 (E-N) 
või e-mail epoiss@kodu.ee
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Kasumetsa küttekontor müüb 
küttepuid kojutoomisega. Tel. 
734 9800, 529 2305

Lõhutud küttepuud, kuivad/too-
red. info.heizung@hot.ee Tel. 
511 3543

Ostan antiiki mündist mööblini, 
kulda ja hõbedat. 504 5909, Val-
ga mnt 1A

Baltic Roof Service teostab ka-
tuse- ja fassaaditöid. 5562 0678 
www.brs.ee

Teen ehitus- ja remonttöid. 5353 
6160

Lamekatusetööd. 5332 9491

Aedade ja terrasside ehitus. 
www.piirdeaiad.blogspot.com 
5675 3918

Plaatimis- ja santehnilised tööd, 
saunade ehitus. Vanast vanni-
toast uus! 5399 1106

Garaažide, kuuride, grillmajade 
ehitus. Korterite renoveerimine. 
5555 8041

Tänavakivide paigaldus. 5399 
1106

OÜ Nikpo teeb katlamajade, küt-
tesüsteemide, maaküttesüstee-
mide ja santehnilisi töid. Garantii. 
506 8509

Starterite, generaatorite remont. 
Hüdrovoolikud ja tarvikud. 529 
1979; 730 3607

Veoteenus konteinerkalluriga 6 
tonni. 5354 2335

Pottsepatööd. 5348 0240

Salvkaevude ehitus ja puhastus. 
5398 9300

Põrandatööd. www.hot.ee/
t66mehed 5902 5412

Ohtlike puude langetamine, võ-
salõikus. Tel. 5810 8597

Müüa või rendile anda 1-toal. 
korter Puhjas. Tel. 529 1558

Müüa ahiküttega korter 
Valgutas. 745 6919; 5198 2485

Üürile anda 1- ja 2-toal. korter 
Elvas. 5556 4040; 661 2649

Üürin 1-, 2- ja 3-toalise korteri 
või maja ja garaaži. 526 6045; 
506 2289

Üürile anda autoremondi tööko-
jaks sobivad ruumid. 503 2954

Elvast ca 2 km soodsalt müüa 
või rentida kinnistu 21 ha. Info 
527 8560

Elva lauluväljakult leitud võt-
mekimp, milles üks võti punase 
peaga. Võtmekimbu saab täpse-
mal kirjeldamisel kätte Elva Pos-
tipoisi toimetusest, 524 2232

Võtmekimp 4 võtmega rõnga 
küljes. 2 suuremat ja 2 väikse-
mat. Leiutasu eest teatada tel. 
5656 6155.

Pühadetibud, lille-
kimbud ja liblikad 
valmisid kultuurikes-
kuses Sinilind juba 
nädal enne lihavõtte-
pühi.

Milvi Kapaun

Huviala- ja kultuurikes-
kuse Sinilind taimesea-
deringi õpetaja Kaie Le-
pa korraldatud traditsioo-
nilisel taimeseadekonkur-
sil Kevadpühad oli seekord 
osalejaid kokku üksteist 
– Elvast, Rannust ja Tar-
tust. Kodutööna oli lastel 
valmistatud tibu, kohapeal 
seati kokku lillekimp ning 
meisterdati pesunäpist ja 
tekstiilpaberist liblikas.

Laste töid hindasid las-
teaia Murumuna õpetaja 
Ulvi Ess, kunstnikud An-
ni Irs ja Mariina Tiidor. Ku-
na osavõtjaid oli vähevõi-
tu, premeeriti kõiki töid tä-
nukirja, keraamilise vaasi 
ning šokolaadimedaliga.

Laste loomingut üle vaa-
danud žürii pidas hindami-
sel silmas töö mõtet, mater-
jali kasutamist ja valmista-
mise tehnikat. Kõige ülla-
tavam ja ka konkursi suu-
rim oli Mirjam Lahe täis-
puhutud õhupallist ja pär-
naõielehtedest valmistatud 
tibu. Parima värvilahendu-
sega tibu meisterdas 7aas-
tane Anu Tuulemets. Kärt 
Kurvitsa kollase raudrohu-
ga kaunistatud tibu pais-
tis teiste hulgas silma kõi-
ge särtsakamana. Auhin-
nad said veel kõige peh-
mem, geniaalsem, ümmar-
gusem, tibulikum, lõuna-
maisem, multifilmilikum, 
nukuteatrilikum ja kõige 
kauem hautud tibu.

Kevadistest lillekimpu-
dest paelus hindajaid Ran-

nu keskkooli 9. klasssi õpi-
lase Merilin Kruuse nart-
sissidest, tulpidest, le-
hepungades okstest ja 
mahoonialehtedest seatud 
kimp. Pastelltoonides kase-
tüve imitatsiooniga keraa-
milisse vaasi sätitud kimbu 
nimetas žürii kõige maali-
lisemaks.

“See on klassikaline ja 
ajatu kimp. Lummav värvi-
de kooslus,” märkis Mariina 
Tiidor. “See on lillebukett, 
millest suured meistrid on 
lillemaale teinud juba sa-
jandeid tagasi.”

Preemia said kõik ke-
vadised lilleseaded – kõi-
ge tasakaalukam, südam-
likum, kevadisem, muna-
likum-kanalembesem, mi-
nimalistlikum, meeleolu-
kam, kompaktsem, kolla-
sem ja õhulisem kimp ning 
parim kompositsioon.

Üllatustöö – pesulõksust 
ja tekstiilpaberist valmista-
tud liblikad olid üllatuseks 
žüriilegi.

“See on tõeline avastus. 
Pole varem pesulõksust 
valmistatud liblikat näi-
nudki,” seletas paljunäinud 
florist Ulvi Ess kelmikate 
nägudega kevadekuuluta-
jaid uudistades. “Kerged, 
ilusad, õrnad, vallatud ja 
värvilised liblikad tõi tup-
pa õrn tuulehoog ja nähes 
seda õieilu, laskusid nad 
seinale ega läinudki enam 
ära. Igaüks, kes siia lendas, 
tõi kaasa üllatuse.”

Meisterdasid ka 
lasteaedade mudilased

Kevadisel taimeseade-
päeval sai imetleda ka Elva 
lasteaialaste fantaasiat pü-
hademunade kaunistami-
sel loodusliku materjaliga. 
Premeeritud said suurusest 
olenemata nii munad kui ti-

bud: kõige kuninglikum ti-
bu (Õnneseen Peedu maja 
Pähklipurejate rühm), kõi-
ge metsikum, krõllim, pu-

salikum, tütarlapselikum, 
lennuhimulisem, teotahte-
lisem, mustrilisem, mäles-
tusterohkem, okkalisem, 

kummalisem muna, kõige 
soojemad ja kõige mood-
samad munad, lihtsalt tore 
muna ja lõbus muna, kõige 
rikkalikuma kompositsioo-
niga muna.

Oma lemmiku valis ka 
Arbimäe lillepood Pulma-
lill. Raamitud tänukirja, 
lillepotitäie nartsisse ning 
maiustustekarbi sai Maarit 
Mälgi.

“Tahtsime anda ürituse-
le omapoolse panuse, noori 
innustada ning oma lemmi-
ku valida,” ütlesid 90ndatel 
aastatel ka ise Elvas toimu-
nud lilleseadekonkurssi-
del osalenud Pulmalill OÜ 
omanikud Anu Uibo ja Ai-
re Reenumägi. “Lähtusime 
vaatenurgast, kuidas te-
ma tööd sobiksid meie lil-
lepoodi. Läbi kolme töö oli 
märgata, et tal on oma käe-
kiri ja pilkupüüdev stiil.”

Jäädvustame laste 
tööd maalides

Žüriiliikmeid tegi mu-
relikuks, et laste looming 
jäi välja linnakodanike hu-
viorbiidist. Arutati ka mit-
me huviringi koostööd üri-
tuse propageerimisel ning 
paar päeva püsiva lillesea-
de jäädvustamist.

“Oleks vaja teha rohkem 
reklaami, et ka linnarahvas 
sellest meeliköitvast laste 
loomingust osa saaks,” rää-
kis Tiidor. “Võiks isegi nii-
moodi olla, et matkakesku-
ses tegutsevad harrastus-
kunstnikud tulevad siia ja 
maalivad neid vastvalmi-
nud lillekimpe. Saaks kau-
neid lillemaale ja laste tööd 
kunstis jäädvustatud.”

Taimeseadekonkurssi 
toetasid Tartu maavalitsus 
ja Elva linnavalitsus.

Kõige tibulikum, lõunamaisem, pehmem, 
geniaalsem... Tibu?

Sügav kaastunne 
Maie ja Tony Põkkale 
kalli ema ja vanaema
HELJU KAROLINA

kaotuse puhul.

Mare, Maie, Eevi ja 
Lembi peredega

Maarit Mälgi stiilseid kevadpühade teemalisi töid pidas 
auhinnavääriliseks taimeseadekonkursil eripreemia 
välja pannud OÜ Pulmalill. Lillepoe lemmik valmistas 
parima lillekompositsiooni ja kõige multifilmilikuma 
tibu. Foto: Milvi Kapaun
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ELVA KAUBANDUSKESKUSES ja ARBIMÄEL

Säästukaardiga paljud kaubad väga hea hinnaga:

Kodune hakkliha kg 59.90 49.90
Šašlõkk kg 89.90 79.90
Sea kaelakarbonaadi lõigud kg 94.90 85.90

Kohupiimakreem kisselliga 150g 
  (erinevd maitsed) 8.90 kg/59.33 6.70 kg/44.66
Taluvõi Põltsamaa 80% 150g 14.90 kg/99.33 10.50 kg/70.-

Poolsuitsuvorst Pikuke 200g 14.50 kg/72.50 11.20 kg/56.-
Joogijogurt Mumuu 1kg 
  (erinevad maitsed) 15.90  12.50
Pagarikohupiim rasvata 400g 17.50 kg/43.75 13.90 kg/34.75
Pikateraline riis Kati 1kg 23.90  16.90
Kompott kirsid kivideta Minu 720ml 22.90 l/31.80 16.90 l/23.47
Friikartulid Patat Kids 1000g 25.50  18.90
Eesti riivjuust (mix) 250g 31.90 kg/127.60 18.90 kg/75.60
Šokolaad Karl Fazer 200g (metspähkliga) 32.50 kg/162.50 22.90 kg/114.50
Maitselt mahedad grillvorstid 900g 
  (Valga LT) 58.90 kg/65.44 45.90 kg/51.-

…ja veel palju häid pakkumisi!

Tippsibulad 0,5kg 20.-
Valik lillesibulaid (daalia, gladiool, liilia) 29.-
Biolan muld 55l 49.-
Looduslik väetis Biolan 1l 29.-
Looduslik väetis Biolan 6l 89.-

KODU&TEHNIKA
E-EHITUSKESKUS

Elvas ja Otepääl

Ostes Elva või Otepää E-Ehituskeskusest KASVUHOONE 
2751x3542x2200 9,7 m²,saad kingituseks 8 kotti 250l 

Biolani musta mulda!

Tavahind
Soodushind
säästukaardiga


